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Just fa sis mesos del canvi 
democràtic de Govern. 
Pot semblar molt, però en 
dinàmica d’administració 
pública, no és tant. Hi ha qui 
diu que el canvi (de govern) 
no es nota, donant a en-
tendre que no s’aprecien 
avenços ni millores. 

És possible. No ho dis-
cutiré. Les apreciacions 
són sempre subjectives. Si 
puc dir però, que durant 
aquest temps, el Govern no 
ha parat ni un dia de pren-
dre decisions i de dedicar 
hores i esforç per redreçar 
la precarietat d’una orga-
nització poc endreçada i 
sovint habituada al qui dia 
passa, anys empeny.
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Si no es nota, ja es notarà. Que ningú en dubti. S’estan assentant 
les bases per fer-ho. Al juny no hi havia l’equip jurídic. Avui, ja són dos 
Tècnics Superiors i en dies, un nou Secretari. Al juny, l’Escola Bressol 
penjava d’un fil. Al setembre iniciava el curs amb gestió directa munici-
pal. Al juny, tes començava a reformar el consultori mèdic, Avui, s’han 
corregit els problemes de salubritat i l’obra és a punt d’acabar. S’ha 
ampliat amb un despatx més i s’ha evitat encabir la Policia al reducte 
que quedava a la planta baixa de l’ajuntament. El seu lloc l’ocuparan 
serveis i una sala pública polivalent per actes de petit i mitjà format. 

També hem millorat els espais públics i de les zones verdes, com 
ara els passos soterranis, àrees de recollida, mercat municipal i plat-
ges. En alguns casos però, actes incívics han deslluït la feina, però no 
ens desanimen. Insistirem i alhora, aïllarem (i si cal, sancionarem) els 
infractors.

Tot el contrari del que passa amb les entitats i associacions que són 
motor imprescindible i tenen valor incalculable. D’aquí el nostre con-
venciment de suport i de treballar plegats. 

Volem ser i som, un Govern de proximitat. Les portes de l’Alcaldia 
i de l’ajuntament estan obertes a tothom. A més, en breu, iniciarem 
els actes públics de participació ciutadana. De manera regular i periò-
dica mantindrem el contacte directe, sense filtres, per explicar i per 
escoltar. El primer, el dissabte 20 de gener. Per poc que pugueu, no 
hi falteu.

Ens esforcem per fer un Caldes més amable i millor. La nostra feina 
de govern acaba de començar. Amb la implicació de tots, segur ens en 
sortirem. 

Un últim comentari (a resultes d’un episodi de precarietat perso-
nal). Si us plau. Fugiu dels incendiaris que busquen notorietat encara 
que sigui trepitjant la dignitat humana i la desgràcia dels altres. 
L’Ajuntament i la seva gent -Policia, S. Socials- sempre actua en con-
seqüència, fa el que ha de fer i des del primer moment, tot i que a 
vegades no ho sembli perquè les solucions no sempre són immediates. 
Tingueu confiança. Gràcies.

Que passeu unes bones festes de Nadal i els millors desitjos de cara 
el nou any.

Moltes gràcies i bona sort
Albert Batlle

Alcalde
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ACTUALITAT:  VIA PÚBLICA

Incendi al dipòsit de material del 
Parc Muntanyà
La ràpida reacció de veïns, Policia Local i Bombers evita passi a majors

Zona blava: pugen els preus i 
les exempcions 

El Ple Municipal, va 
aprovar, amb els vots 
favorables del Govern (GdE-
JxC), l’abstenció del PSC i el 
vot contrari d’ERC, les mo-
dificacions de l’Ordenança 

d’Estacionament de Vehicles 
que incrementen les tarifes 
horàries i les exempcions de 
pagament, les quals entra-
ran en vigor a partir de l’1 de 
gener de 2024 i que afecta-

Eren poc menys de les 
dotze de la nit del dimarts 
5 de desembre que diverses 
trucades de veïns propers a 
la zona, alertaven d’un incen-
di al dipòsit de material que 
la Brigada Municipal te ha-
bilitat a la part alta del Parc 
Muntanyà. La ràpida reacció 
de la Policia Local, extintors 
en mà i la de dels Bombers 
apagant les flames amb més 
de dues cisternes d’aigua 
i escuma aïllant, van evitar 
que bona part del material 
no es cremés i encara millor, 
que les flames s’escampessin 
per la vegetació del Parc que 
no ha quedat afectat.

Es desconeix l’origen del 
foc, però s’investigarà a 
fons per esbrinar-ho. Tant 
com expliquen els bombers 
i l’alcalde, present mentre 
es controlava l’incendi, tot 
apunta a l’acció humana 
com a causa més probable. 
“Agreixo la col·laboració dels 
veïns i també la de la Policia i 
Bombers. Sense la seva sin-
cronia, l’extinció no hagués 
pogut ser tan ràpida i eficaç. 
Valorarem els fets i actua-
rem en conseqüència”, diu 
Batlle.

ran, com fins ara, a qui tributi 
l’Impost de Vehicles (IV) i, 
com a novetat, a qui disposi 
d’un vehicle de renting/Lea-
sing i estigui empadronat a 
Caldes (un per habitatge o 
unitat familiar). 

Pels demés, es fixa el preu 
de 2,50 €/h (fins ara 1,80) per 
aparcar a tot el sector ma-
rítim i de 2,40 €/h (fins ara 
1,40) a la resta del municipi.

Pels aparcaments de llarga 
estada, es manté el bonus de 
80 €/any  als propietaris i llo-
gaters d’habitatges de llarga 
durada, als seus familiars de 
1er grau, professionals que 
treballin al poble, usuaris de 

Els vehicles de renting dels empadronats no tributaran, tampoc els qui paguen l’IV a Caldes
Renfe (només al PFV) i als qui 
viuen als barris de municipis 
veïns lligats a Caldes (Urb. 
Els Pins, Les Verges, Urb. 
Can Comas, Urb. Cònsol I 
Sector Musclera). 

També es manté el de 160 
€/any pels qui viuen a Caldes, 
però no estan empadronats, 
pels familiars de 2n grau 
de propietaris i llogaters 
d’habitatges i pels visitants 
habituals i reiterats.
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ACTUALITAT: PLANIFICACIÓ URBANÍSTICA

El nou POUM crema etapes
Com a mesura cautelar, s’ha decretat la suspensió de llicències durant un any

El Ple Municipal del mes 
d’octubre, va acordar la sus-
pensió de llicències d’obres 
als deu àmbits del munici-
pi que encara no estan del 
tot urbanitzats o edificats, 
per tal de permetre que 
el redactat del nou POUM 
(Pla d’Ordenació Urbana 
Municipal) defineixi exacta-
ment els seus paràmetres 
urbanístics d’acord amb el 
document de l’Avanç del Pla 
que l’Ajuntament va aprovar 
a finals de l’any 2021.

La suspensió de llicències 
és una mesura cautelar, de 

precaució, per evitar els fets 
consumats que es puguin 
derivar de la normativa 
desajustada i obsoleta del 
Pla General del 1984 vigent, 
just quan s’està redactant 
la normativa urbanística del 
nou POUM, més amatent al 
paisatge i l’entorn, que és 
previst es presenti a primers 
de l’any 2024 i que, s’haurà 
de sotmetre tant a la deci-
sió de tot l’Ajuntament com 
a l’obligada i necessària con-
sulta ciutadana.

Dels àmbits afectats, cinc 
es poden considerar com 
a principals: Can Comas, 
Les Escoles, Can Muntanyà 
(Esplanada), Can Solé i Can 
Busquets. I cinc com a més 
puntuals: Baixada Sergent, 
Can Vidal, Torrevella, La 
Cima i H. Estrac. En aquests 
sectors no es podran trami-
tar llicències d’obres sense 
que prèviament s’acordin els 

nous paràmetres construc-
tius amb l’Ajuntament que, 
de fet, són els que es van 
aprovar a l’Avanç del POUM 
de l’any 2021.

Igualment, l’acord, també 
deixa en suspens la conces-
sió de llicències d’habitatges 
d’ús turístic a tot el munici-
pi mentre no es redacta la 
normativa escaient, ja que 
fins ara, no n’hi havia cap 
de vigent. Cal tenir present 
que en aquests moments, ja 
n’hi ha més de 200 censats 
que han obtingut la seva 
corresponent autorització 
directament des de la Ge-
neralitat que és qui en té la 
potestat.

La suspensió de 
llicències és una 
mesura cautelar, a 
l’espera d’actualitzar 
la normativa del Pla 
General del 1984

L’acord deixa en 
suspens la concessió de 
llicències d’habitatges 
d’ús turístic a tot el 
municipi

L’alcalde, Albert Batlle, 
responsable directe de 
l’àrea d’Urbanisme ho ex-
plica: “La suspensió no 
significa prohibició absoluta, 
sinó negociació i adaptació a 
la contenció, respecte al pai-
satge i sostenibilitat, propis 
d’un municipi del segle XXI, 
en contraposició al model, 
més expansiu de l’any 1984”.  

I afegeix: “la suspensió és 
per un any, ampliable a dos, i 
es podrà aixecar sempre que 
hi hagi acord. Mentrestant, 
cal enllestir, entre tots i per 
consens, el nou POUM”.
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ACTUALITAT: EQUIPAMENTS MUNICIPALS

La reforma i ampliació del 
Consultori Mèdic quasi a punt
Les obres a la planta baixa de l’ajuntament segueixen a bon ritme. El Govern hi ha afegit un despatx per 
facilitar les consultes mèdiques que calguin i ha reclamat al Departament de Salut que aporti el personal i 
material necessari el més aviat possible

Tal com va anunciar 
l’alcalde al Ple Municipal de 
setembre, les obres de refor-
ma del Consultori Mèdic, a la 
planta baixa de l’Ajuntament, 
no s’aturen., El Govern ha 
optat per ampliar les de-
pendències del consultori, 
completant-les amb un nou 
despatx, amb accés des de 
la plaça, per així adaptar el 
conjunt de la instal·lació a les 
peticions del Departament 
de Salut i a les més que previ-
sibles demandes d’ampliació 
de l’atenció bàsica previs-

Canvi d’us a la planta baixa: Espai diàfan 
per actes i reunions de mitjà format 
La Policia Local seguirà provisionalment al Complex 
Poliesportiu

La decisió d’ampliar el Consultori, ha comportat, la reducció de l’espai 
que s’havia previst fos ocupat per una nova Caserna de Policia, que ja 
en el seu dia, havia rebut queixes i recomanacions, per la seva evident 
insuficiència.

Amb la nova disposició acordada pel Govern, ara aquest espai dispo-
sarà d’una sala d’actes, disponible per actes de mitjà format, reunions i 
altres activitats, especialment dedicada a les entitats locals, similar a la 
que fa poc hi havia a La Fabriqueta i que cobrirà el dèficit actual. Igual-
ment, també s’hi ubicaran serveis essencials de l’Ajuntament i d’atenció 
al públic.

Naturalment, aquesta decisió comporta que, de manera provisional, 
la Caserna de la Policia Local es quedi a les instal·lacions del Complex 
Esportiu que ara ocupa, tot mantenint a l’hora, a la Casa Consistorial 
-OAC-, un servei administratiu d’atenció ciutadana. 

Nous Caporals de la Policia Local
Des de fa unes setmanes, 

ja gaudeixen de la seva desti-
nació dins l’organització de la 
Policia Local. Els dos agents, 
Marc Riera i Fabio Manni, que 
des de fa quasi dos anys han 
comandat el cos, Riera com a 
Cap Accidental i Manni com el 
seu suplent, han estat nome-
nats Caporals per l’alcalde, 
Albert Batlle. 

Es tracta d’una designació 
temporal, a l’espera que es 
completi el concurs de pro-

ta, com ara la de consulta 
pediàtrica.

Per fer-ho possible, s’ha 
encarregat als Serveis 
Tècnics la redacció d’una 
modificació dels projectes 
inicials que, al no superar 
els marges de canvis pos-
sibles i permesos per llei, 
permet tramitar-la tècni-
ca i administrativament, 
sense haver d’aturar les 
obres.

És un procediment si-
milar als que han permès 
d’incorporar altres canvis 

que no s’havien previst, tot i 
l’import de 418.354€ pel que 
es van adjudicar les obres. Així 
des de l’estiu cap aquí s’han 
afegit: la direcció d’obres 
(10.000 euros); el tractament 
anti-humitats per la paret 
del carrer església (14.894 
€), l’aïllament anti-radó al 
terra (10.993 €) i, ara, més 
recentment, la redacció de la 
modificació (4.500 €) i tota la 
instal·lació de telecomunica-
cions (16.852 €).

Al mateix temps, el Govern 
ha intensificat els contactes 

amb el Departament de Salut 
de cara la dotació de perso-
nal i material que s’hi haurà 
d’instal·lar un cop acabin les 
obres que, com sempre s’ha 
dit, evolucionen segons el 
calendari previst i per tant, 
ja es troben en la seva fase 
final, un cop s’han pogut su-
perar els entrebancs de les 
actuacions no previstes.

moció interna que es va 
iniciar l’any 2020 i que mai 
es va concloure. D’aquesta 
manera, a part de reconèi-
xer els mèrits d’aquests 
dos professionals, de dila-
tada trajectòria i notables 
serveis prestats, es dota 
la Policia d’una estructura 
més definida, a l’espera de 
noves decisions que al res-
pecte, s’hauran de prendre 
de manera immediata.
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ACTUALITAT: FINANCES

S’aprova la fiscalitat pel 2024
L’IBI s’apuja un 8,85%

Amb els vots favorables 
del Govern (GdE-JxC) i 
l’abstenció de PSC i ERC, 
el Ple d’octubre va donar 
llum verda a la reforma de 
les Ordenances Fiscals per 
l’any 2024. En bona part, 
els canvis són de redactat 
i d’adaptació a normatives 
de rang superior, però en 
alguns casos, la variació 
afecta els seus imports.

Així, l’impost principal pel 
seu caràcter general, l’IBI 
s’apuja un 8,85% de mitjana. 
El seu tipus impositiu passa 
del 0,79% del valor cadas-
tral al 0,86%. Una diferència 
que permetrà recaptar cent 
deu mil euros de més, del 
tot necessaris per pal·liar el 
desequilibri negatiu de les fi-
nances municipals.

Això no obstant, el regidor 
d’Hisenda, Joaquim Arnó, 
adverteix que no n’hi haurà 
prou i que caldrà aplicar 
mesures complementàries, 
com ara la contenció de la 
despesa, la depuració efecti-
va dels comptes municipals, 
l’increment de recursos 

aliens, tals com subvencions 
i ajudes d’institucions supe-
riors, i també l’optimització 
dels recursos propis, elimi-
nant fraus a les llicències 
d’obres – amb inspeccions 
pels incomplidors -, con-
cessions, taxes per serveis 
prestats i altres.

En la seva intervenció al 
Ple, Arnó va esmentar com 
a causes de la pujada de l’IBI, 
l’increment de costos en 
general que ha fet que l’IBI 
s’hagi incrementat arreu. Hi 
ha municipis del Maresme 
que la puja és de dos dígits i 
alguns, fins i tot, superior al 
25%. Arnó va posar exem-
ples: l’energia elèctrica un 
33%; el conjunt dels sub-
ministraments un 19%, la 
neteja un 14%; la deixalleria 
més del 100%, etc. 

Especial menció, però, a 
les despeses jurídiques de 
l’Ajuntament que en els dos 
darrers anys han superat els 
200.000 € (un increment del 
134%) i també a alguns dels 
ingressos d’anys anteriors, 
consignats, no cobrats i de 

difícil liquidació, que també 
influiran molt negativa-
ment en la comptabilitat 
municipal.

Els canvis de l’Ordenança 
de l’IBI, inclouen també major 
bonificació pels qui instal·lin 
sistemes de producció 
elèctrica (plaques solars). 
Passarà del 25 al 50% i de 

4 a 5 anys de meritació. A 
part, es manté també el 
descompte per a les famílies 
nombroses i monoparentals

IBI: les preguntes més freqüents
Una de prèvia: quins són els ingressos de l’Ajuntament?
Caldes té dues fonts bàsiques de finançament. Les apor-

tacions d’administracions superiors (segons habitants 
i amb subvencions) i els impostos. La primera, des de 
sempre, tots els ajuntaments la consideren escassa. La 
segona es basa en els tres impostos principals (IBI, plus-
vàlues i obres). A part, hi ha ingressos per pagar serveis 
(brossa i aigua, per exemple) i per activitats municipals 
(parquímetres, concessions, etc.) i poca cosa més.

Enguany es pot afirmar amb certesa que dos dels tres 
impostos principals han caigut en picat, després d’anys de 
bonança (obres) i per raó del canvi legislatiu de la liquidació 
de les plusvàlues que ha comportat una reducció del  25%.

L’IBI serveix per pagar noves inversions?
No. Bàsicament, és per poder pagar la depesa corrent i 

finançar serveis, els obligatoris i bàsics que fixa la Llei (ad-
ministració, subministraments, neteja, manteniment, etc) 
i els no obligats, però que es presten des de fa molts anys, 
com ara la Biblioteca, Policia Local, Escola Bressol, Polies-
portiu, activitats culturals, festes, etc.

De cara el pressupost 2024, malgrat ser voluntat polí-
tica, hi haurà poc marge per l’estalvi, perquè els costos 
externs s’han incrementat força i perquè també s’han 
de regularitzar (actualitzar), més del 85% dels seus con-
tractes, alguns ja caducats, de professionals, compres i 
serveis, per raó de la inacció dels darrers anys. 

Què passa amb el cost dels serveis que presta 
l’Ajuntament? 

És una evidència que, per raons diverses, el cost de 
l’energia (llum, gas, gasolina) s’ha disparat en els darrers 
temps. Una mitjana del 4% anual des de 2016. Això ha 
comportat l’encariment generalitzat de productes i ser-
veis, també com a resultat de la inflació. Tot és més car i 
per l’ajuntament, també

Apujar l’IBI és inevitable?
En les actuals circumstàncies SÍ. És una decisió difícil, 

però no hi ha altre remei. Mantenir els mateixos serveis, 
ja costa més diners que fins ara. No hi ha fonts de finança-
ment alternatiu. Les subvencions que s’aconsegueixin, 
sempre són per inversions noves, no per la despesa co-
rrent del dia a dia. 

Fins ara, Caldes té l’IBI situat a la banda mitjana dels del 
Maresme i en els darrers  anys s’ha incrementat per sota 
de l’IPC gràcies al fet que hi ha hagut ingressos singulars 
derivats de l’activitat immobiliària particular que han 
permès cobrir les despeses del conjunt dels serveis que 
presta l’Ajuntament.
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ACTUALITAT: FINANCES

Es modifica el pressupost per pagar 
despeses no contemplades
S’ha dut a terme una modificació de crèdit de 277.029 euros per fer front a despeses imprevistes

Per tercera vegada des-
prés de les eleccions del 
passat juny, el Govern s’ha 
vist obligat a modificar el 
pressupost 2023 per pagar 
despeses ja executades que 
no disposaven del crèdit 
necessari. Per fer-ho, ha 
emprat el romanent comp-
table existent i també part 
del crèdit bancari genèric 
que es va demanar l’any 
2022. Algunes no estaven 
contemplades, però sí pre-
vistes, altres no, i s’han 
hagut d’habilitar de nou. Així, 
als dos darrers plens, s’han 
afegit 60.000 € i 217.029 € 
respectivament que, junta-
ment amb els 78.000 € del 
Ple de setembre i els tres que 
ja havia aprovat l’anterior 
Govern de 101.565 (maig), 

84.198 € (març) i 253.549 
(també març), han fet que 
pràcticament ja s’hagin es-
gotat tots els marges de 
maniobra comptable.

La variació és tan gran 
(quasi 800.000 € afegits als 
5,1 milions d’euros inicials) 
que fan pensar que els càlculs 
no van ser gaire fins, com 
tampoc ho va ser la quan-
tificació del romanent de 
tresoreria positiu (670.000 
€) que inclou ingressos que 
són de difícil, per no dir im-
possible, cobrament, explica 
el regidor d’Hisenda, Joa-
quim Arnó.

El regidor s’hi ha referit 
en les seves intervencions 
plenàries, plantejant que 
l’objectiu financer del 
Govern és tancar com sigui 

l’exercici 2023, incorporant-
hi les factures que no hi 
eren, per poder així iniciar 
el 2024 correctament, amb 
tot el rigor i control financer 
necessari. 

Pel que fa al crèdit Arnó va 
explicar al Ple que mereix una 
forta preocupació perquè 
hi figuren comptabilitzats 
ingressos que mai es cobra-
ran, com ara els derivats de 
la gestió del concessionari 
del Thalasso i de l’hotel de la 
platja, i que complicaran molt 
la gestió financera municipal. 

“És possible que aconse-
guim que l’hoteler pagui els 
IBIS pendents” va dir Arnó, 
però no els recàrrecs, ni la 
plusvàlua per la venda de 
l’hotel, ni els cànons per la 
concessió del Thalasso, ni les 

altres taxes i impostos que 
es van deixar de cobrar en el 
seu dia. 

Al marge d’aquesta cons-
tatació, Joaquim Arnó no es 
va estar d’afirmar que totes 
aquestes modificacions del 
pressupost demostren que 
la gestió financera feta fins 
ara, no era ni tan bona ni tan 
positiva com s’havia volgut 
fer creure.

Tres anys de tancament certifiquen la pèrdua de prestigi i de diners

Desapareix l’empresa que gestionava l’Hotel 
Colon i el Centre de Talassoteràpia-Termal, 
deixant a deure 1.655,013 €

La imatge de l’imponent 
edifici tot tancat fa mal als 
ulls de tots els caldencs. És 
insòlita i frustrant pel que 
significa de fracàs d’una 
aposta que durant anys, ha 
condicionat, i no sempre 
en positiu, l’entorn més im-
mediat: platja, plaça i parc. 
I també, perquè no dir-ho, 
per l’impacte negatiu que ha 
significat pel conjunt de la 
població que ha vist com es 
fonien totes les promeses i 

expectatives que al principi 
es van generar. 

La realitat d’avui és una 
altra, marcada per la decep-
ció més absoluta. Impossible 
de calcular, econòmicament 
parlant, l’impacte negatiu 
que ha tingut pel poble, sí que 
es quantifica el resultat de 
la mala gestió dels darrers 
anys que es concreta en la 
inacció del Govern anterior 
(ERC-PSC) per permetre 
la continuïtat irregular de 
l’empresa (Stelgroc SA) que 
gestionava l’establiment mu-
nicipal i que, al mateix temps, 
era la propietària de l’hotel.

D’ençà que a l’abril de 2016 
el Ple Municipal li va retirar la 
concessió, fins el novembre 
de 2021 que va entregar les 
claus i va marxar, s’ha gene-
rat un deute important que 
ara, amb l’empresa en fallida, 
l’Ajuntament mai cobrarà. 
Resulta incomprensible 
que no es tallés el procés, 
al veure que els impagats 
s’acumulaven, un a un, any 
rere any. Són 181.141€ dels 
cànons de lloguer; 21.562 de 

la captació d’aigua del mar 
i 4.916€ dels IAE’S, brossa 
i taxes a part. En total, 
232.894 €, segons dades de 
l’Organisme de Gestió Tri-
butària que ho gestiona.

A aquesta xifra, cal afe-
gir-li els 168.105 € que 
l’Ajuntament ha pagat des 
de 2016 al Ministeri, a raó de 
24.015 €/any, per l’ocupació 
del Thalasso per i la cap-
tació d’aigua. Abans, quan 
l’establiment estava obert, i 
ara que està tancat, també.

En relació amb l’hotel, era 
propietat de la mateixa em-
presa, fins que a principis de 
2023 s’ha traspassat, per 
execució hipotecària dels 
embargs acumulats, a una 
empresa del grup Santan-
der que està sospesant la 
millor fórmula per reiniciar 
l’activitat. Pel camí, s’haurà 
deixat d’ingressar l’import 
de la plusvàlua (595.135 €), 
i està per veure si es podran 
recuperar els rebuts de l’IBI 
(581.566 €), l’IAE (42.489 
€) i la brossa (34.824 €). En 
total 658.87 € .

“La suma és esfereïdora”, 
lamenta l’alcalde, Albert 
Batlle. És un impacte 
d’1.655.013,89 €, als quals 
encara s’hi han d’afegir 
117.196 € de despeses ge-
nerades mentre el Thalasso 
ha estat tancat (2021-2023), 
per raó del manteniment, 
reparacions i treballs tèc-
nics diversos. 

“Si es donessin de baixa 
aquests imports que estan 
comptabilitzats com a in-
gressos d’anys anteriors, 
l’Ajuntament entraria en 
fallida econòmica” explica 
l’alcalde. “Potser algun es 
cobrarà. Tal vegada els IBI, 
però sense recàrrecs. Hi 
estem treballant, però no és 
fàcil”, afegeix. 

“Estem quadrant les xifres 
i cercant alternatives per 
reduir l’impacte. Alhora 
treballem per revertir la si-
tuació. És complicat però 
el Govern s’ha conjurat en 
aconseguir-ho”, conclou 
Batlle.
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NOU AJUNTAMENT

Assistències
(aprovades al Ple Municipal de 
l’11 juliol 2023)
• Per Junta de Govern.- 400 € (màxim 24/any)
• Per Junta de Portaveus.- 200 € (màxim 12/ 

any)
• Per Ple Municipal.- 150 € (màxim 8/any)
• Cada Grup Municipal: 500 €/any per cada 

regidor

Les assistències s’entenen també com a 
compensació per la feina complementària que 
comporten. Els regidors/es amb retribució no 
reben assistències.

Organigrama de l’Equip de Govern
Mandat 2023 - 2027

Dedicacions i retribucions 
(aprovades al Ple Municipal de l’11 juliol 2023)

L’Alcalde, Albert Batlle Sal-
vañà, exercirà el seu càrrec 
amb dedicació del 100%  i no 
percebrà retribució excep-
te les de les assistències als 
Òrgans Col·legiats.

La primera tinent d’alcalde, 
Elisabeth Segura Gubern, 
exercirà el seu càrrec amb 
dedicació del 85% i percebrà 
una retribució bruta anual 
de 33.000€ distribuïda en 
catorze pagues mensuals 
d’igual quantia.

La segona tinent d’alcalde, 
Marta Romero Soriano, 
exercirà el seu càrrec amb 
dedicació del 70% i no per-
cebrà retribució excepte 
les de les assistències als 
Òrgans Col·legiats.

El regidor Joaquim Arnó 
Porras, exercirà el seu 
càrrec amb dedicació del 
70% i no percebrà retribució 
excepte les de les assistèn-
cies als Òrgans Col·legiats.

El regidor Jordi López Cal-
zada, exercirà el seu càrrec 
amb dedicació del 17% i una 
retribució bruta anual de 
8.750€, distribuïda en cator-
ze pagues mensuals d’igual 
quantia. 

El regidor Xavier Herre-
ro Jiménez, exercirà el seu 
càrrec amb dedicació del 
70% i no percebrà retribució 
excepte les de les assistèn-
cies als Òrgans Col·legiats.

Albert Batlle Salvanyà
Alcalde de Caldes d’Estrac

Projectes Estratègics, 
Governació, Urbanisme, 

Participació, Comunicació i 
Patrimoni Històric

Joaquim Arnó i Porras
Regidor de Serveis Generals, 

Gestió Econòmica i 
Administració

Elisabet Segura i Gubern
Primera tinent d’alcalde
Regidora de Via Pública, 

Equipaments Públics, Medi 
Ambient i Serveis Urbans

Jordi López Calzada
Regidor d’Ensenyament, 
Consell Escolar, Escola 

Bressol i Cultura

Marta Romero i Soriano
Segona tinent d’alcalde
Regidora de Salut, Acció 

Social, Promoció Econòmica, 
Turisme, Termalisme, 

Cooperació, Dona, Gent 
Gran, Igualtat i Ocupació

Xavier Herrero i Jiménez
Regidor d’Actes i Festes, 

Esports I Joventut
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ACTUALITAT: ESCOLES

Tretze anys després, l’Escola Bressol, 
torna a ser de gestió directa municipal
El Govern s’ha vist obligat a recuperar-la, després dels fracassos successius per adjudicar la gestió a una 
empresa externa. Al mateix temps, durant l’estiu, s’ha reformat i millorat la instal·lació

L’any 2010 la gestió es va 
externalitzar. L’empresa 
Cavall de Cartró, se’n va 
fer càrrec, prèvia públi-
ca licitació. Enguany, cinc 
anys de contracte des-
prés i vuit pròrrogues, les 
dues darreres irregulars 
si no directament il·legals, 
l’Ajuntament ha hagut de 
retornar a la situació inicial, 
i en un estiu frenètic, recu-
perar-ne la gestió directa, 
sense interferir en el normal 
funcionament de l’escola.

Mitjançant acords de dos 
plens municipals, aprovats 
per unanimitat, es va efec-
tuar la transformació, just a 
límit de començar les activi-
tats a primers de setembre. 

Abans, però, es va haver de 
superar la licitació convo-
cada a finals de maig que va 
quedar deserta i novament 
impugnada.

Tot es va ordenar en 
temps rècord. Des de la 
gestió de personal, fins les 
assegurances i alarmes, 
passant pels serveis essen-
cials i menjador dels infants, 
i també, l’adequació de les 
instal·lacions (nou terra a 
les aules, pintats, millora 
accessos, neteja, etc.).

Després, un cop fet el 
traspàs, el curs s’ha iniciat 
amb normalitat i seguint 
el mateix pla pedagògic 
portat a terme pel mateix 
equip de professionals. Son 

23 alumnes, 5 educadores 
i 1 persona suport. Ja ha 
passat el primer trimes-
tre i el resultat és altament 
satisfactori.

Pel que fa a les millores i 
reparacions, s’han executat 
per assegurar un entorn 
segur i confortable: nou 
terra a dues aules i la seva 
repintada, la neteja dels des-
aiguats i embornals, la neteja 
dels voltants del mur poste-
rior de l’edifici (on hi havia 
hagut un despreniment), i el 
reforçament de la segure-
tat de la zona. També s’han 
podat els arbres i s’ha dut 
a terme un condicionament 
general de tot l’entorn. 

Il·lusió per ensenyar i per 
aprendre
El curs escolar comença amb ganes i millores de les 
instal·lacions. Es faran noves actuacions durant les 
vacances de Nadal

El dia 6 de setembre va 
començar el nou curs es-
colar. Enguany, l’Escola 
Sagrada Família compta 
amb 153 alumnes, que 
seran acompanyats per 20 
mestres i el personal com-
plementari, bidell i neteja, 
que aporta l’Ajuntament. El 
compromís amb l’educació 
de qualitat i el benestar dels 
estudiants és la seva princi-
pal prioritat.

Aquestes són algunes de 
les activitats que es posa-
ran en marxa durant el curs: 
programa “escoles sense 
violències”; projectes globa-
litzats, eix temàtic central: el 
mar; robòtica i tallers audio-

visuals, aula d’acollida (per 
primera vegada), activitats 
esportives al poliesportiu i 
de piscina, són els eixos prin-
cipals sobre els quals versarà 
l’activitat pedagògica durant 
tot el curs i que durant 
aquest primer trimestre ja 
s’han iniciat.

Durant l’estiu, a part de les 
activitats de manteniment i 
de petites reparacions habi-
tuals, però no per això menys 
importants, s’ha repintat de 
nou, pràcticament de dalt a 
baix. Feia 10 anys que no es 
feia i l’Ajuntament hi ha dedi-
cat un pressupost superior 
als 6.000€, per ajudar així a 
millorar l’ambient escolar.  

Ja està programat que 
durant el Nadal s’instal·li 
parquet a les aules de 5è i a 
l’aula d’acollida-laboratori en 
actuació conjunta de l’AFA i 
l’Ajuntament i que es pinta-
ran les portes de la planta 
baixa (menjador i aules) i de 
la primera planta, amb una 
contractació externa que el 
Govern ja ha formalitzat.

L’ampliació del gimnàs de 
l’escola, pendent del calendari
Va ser a mitjan setembre 

quan, en el decurs d’una 
reunió a les dependències 
dels Serveis Territorials 
d’Educació a Mataró, es 
va acordar que les obres 
s’executarien l’estiu de 
2024, prèvia signatura d’un 
conveni entre el Departa-
ment i l’Ajuntament, segons 
el qual, seria aquest qui 
l’executaria i Ensenyament 
qui el finançaria. A hores 
d’ara, finals d’any, tot aquest 
procés encara no s’ha con-
cretat i si no s’acceleren 
els terminis, podria ser que 
no fos possible l’execució 
concertada.

En concret, el projecte con-
templa l’adequació del terra 
del gimnàs, la construcció 
de dos nous vestidors ad-
jacents i la rehabilitació de 
la façana i de les finestres 
pendents de la planta baixa 
de l’escola. En total, uns 
100mil€ de pressupost.

A la reunió, l’alcalde, Albert 
Batlle, i els regidors d’Edificis 
i d’Educació, Beth Segura i 
Jordi López, van constatar 
que aquest projecte ja s’havia 
acordat l’any 2021, però que 
mentre l’Ajuntament havia 
completat el seu compromís 
de redactar-lo, el Departa-
ment no havia fet els seus 
deures i que no disposaria 
del finançament necessari 
fins 2024.

Val a dir que l’optimisme 
amb què va finalitzar la 
reunió, avui, a principis de 
desembre, s’ha revestit 
d’una certa preocupació pels 
entrebancs administratius 
que han provocat que avui 
encara res s’hagi concretat. 
A principis d’any el Govern 
redoblarà els esforços per 
aconseguir que a l’estiu es 
pugui fer l’obra.
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ACTUALITAT: CICLE DE L’AGUA

Cicle i aprofitament de l’aigua
S’ha renovat la canonada del carrer Església, però l’Ajuntament ja ha tramitat dues noves subvencions, d’uns 
700.000 euros, per millorar el sistema
Acaben les obres del 
Carrer Església, però no 
del tot 

La substitució de la cano-
nada d’aigua, adjudicada a 
l’anterior mandat, ja ha con-
clòs, però s’han observat 
deficiències en l’execució 
que han motivat que encara 
no s’hagi tancat oficialment 
tot el procés, fins que se so-
lucionin definitivament. 

L’obra que haurà costat 
uns 120.000 €, només ha 
comportat el canvi de la ca-
nonada d’aigua, col·locant-ne 
una de nova, sense treure 
la que hi havia fins ara. No 
s’ha aprofitat per arranjar 
el paviment del carrer que, 
per culpa de filtracions i del 
pas de vehicles pesants, pre-
senta notables sotracs que 
dificulten el trànsit de via-
nants i vehicles.

“L’obra millora les condi-
cions generals del sistema 
de subministrament d’aigua, 
però l’escassa previsió de 

no actuar sobre la resta del 
carrer, obligarà noves actua-
cions per condicionar-lo bé i 
a replantejar quin i com ha de 
ser l’accés dels vehicles que 
hi hagin de circular, malgrat 
ser una zona ja de trànsit 
restringit”, afirma l’alcalde i 
regidor d’Urbanisme, Albert 
Batlle. 
Petició subvenció per 
renovar la xarxa

El Ple Municipal del passat 
setembre va aprovar per 
unanimitat acollir-se a una 
segona convocatòria euro-
pea d’ajuts —la primera de 
l’any 2022 va resultar falli-
da— per un import 300.000 
€ que finançarien les obres 
de renovació de xarxa dels 
carrers Església (ja feta), 
segon tram del carrer Major 
i tots els trams de carretera 
Sant Vicenç, Pont Sergent i 
Isla, valorades en 508.000 €.

Que siguin aquests sectors 
i no uns altres ha estat una 
decisió més tècnica que po-

Caldes en estat de preemergència per sequera: 
el consum es redueix a 210 litres per persona i dia

La Generalitat ha decretat 
l’entrada en preemergèn-
cia per sequera a un total 
de 202 municipis de Girona 
i Barcelona. Concretament, 
als municipis que reben aigua 
dels embassaments dels 
rius Ter i Llobregat, Caldes 
inclòs. La mesura afecta sis 
milions de persones de 14 
comarques i ja està, des del 
28 de novembre, en vigor.

L’activació de la pre-
emergència, a més de 
comportar restriccions, 
és una crida per forçar 
l’estalvi abans d’arribar al 
llindar d’emergència (16% 
d’aigua dels embassaments) 
i així allunyar la posada en 
marxa de restriccions més 
crítiques.

Aquest nou escenari, que 
no estava previst al Pla 
Especial de Sequera de la 
Generalitat, és una reacció 
a la manca de pluges persis-
tent que pateix el territori.

• El volum total d’aigua per 
a l’abastament de la po-
blació no poden superar 
els 210 litres per habitant 
i dia, incloses les activitats 
econòmiques i comercials. 
En l’escenari anterior, 
d’excepcionalitat, el límit 
era de 230 l/hab/dia.

• El reg de gespa queda 
prohibit en tots els casos, 
excepte en superfícies 
destinades a la pràctica 
federada de l’esport, on el 
reg es pot mantenir en les 
quantitats mínimes neces-
sàries per permetre-la, 
sense superar la dotació 
màxima de 200 m3/ha/mes 
i complint la resta de li-
mitacions que determini 
l’ens local. Es permetrà el 
reg de supervivència per 
a l’arbrat, amb la mínima 
quantitat d’aigua indispen-
sable, de 20 a 8 hores, i 
només mitjançant reg gota 
a gota o regadora.

• Les piscines privades d’ús 
individual o unifamiliar 
continuaran sense poder 

Les mesures més destacades que inclou són:

lítica, que ha prioritzat els 
que estan en pitjor estat i, 
per tant, més propensos 
a patir avaries. No vol dir 
que no els altres ja estiguin 
bé, sinó que seguirà sent 
necessari actuar-hi més en-
davant, fins a aconseguir que 
l’actualització del sistema 
sigui ja del tot homologable i 
adequat.
Segona petició per 
aprofitar més i millor les 
aigües freàtiques

La va aprovar la Junta 
de Govern Local a primers 
d’octubre per aconseguir 
recollir i aprofitar al màxim 
l’actual sistema de reg a base 
d’aigua freàtica (no potable), 
vell i en mal estat, en una ve-
ritable xarxa que abasti bona 
part dels carrers i zones en-
jardinades del poble. També 
és una petició  d’import 
màxim de 300.000 €.

Actualment, hi ha més de 
tres quilòmetres de canona-
des en estat molt precari i 

sovint sense connexió, la qual 
cosa obliga a regar punt a 
punt i no sempre amb l’aigua 
necessària. L’element princi-
pal és el pou situat al costat 
del Balneari Termal, que 
connecta amb un altre que 
impulsa l’aigua fins a la bassa 
de Can Muntanyà que alhora, 
la remet cap a un dipòsit so-
terrat d’uns 340 m², situat 
prop de la Riera.

Des de fa uns anys, a ve-
gades, també s’utilitza per 
regar, l’aigua que arriba des 
de la mina Milans al dipòsit 
de l’Escorxador (600 m3), 
si bé aquesta, es pot consi-
derar potable, encara que 
no es connecti al dipòsit del 
costat del Cementiri, que 
rep l’aigua que arriba als 
domicilis i que prové del sis-
tema Ter-Llobregat. 

omplir-se, ni les que no 
tinguin sistemes de recir-
culació d’aigua. Només es 
permetrà el reompliment 
parcial o primer ompliment 
de piscines d’ús públic en 
les quantitats indispensa-
bles per garantir la qualitat 
sanitària de l’aigua.

• Queda prohibida la neteja 
amb aigua potable de 
carrers, clavegueram, pa-
viments, façanes i similars, 
siguin públics o particulars, 
excepte si és resultat d’un 
accident o d’un incendi, o 
bé existeix un risc sanita-
ri o un risc a la seguretat 
viària.

• Els vehicles només es 
podran rentar en establi-
ments comercials dedicats 
a aquesta activitat, que 
compten amb sistemes de 
recirculació de l’aigua, tret 
dels casos de necessitat 
per mantenir la seguretat i 
salut de les persones i dels 
animals.

• Finalment, queda prohi-
bit l’ompliment total o 

parcial de fonts ornamen-
tals, llacs artificials i altres 
elements d’ús estètic de 
l’aigua, excepte llacs arti-
ficials que facin de suport 
vital de vida aquàtica, on 
es permet el mínim ús de 
l’aigua imprescindible pel 
seu manteniment.
De manera complemen-

tària el Govern ha anunciat 
dotze mesures addicionals i  
urgents per incidir en un 
major volum d’estalvi.
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ACTUALITAT: CULTURA

El Ple aprova el 
9 de juliol com a 
Dia de Caldes

Des de la seva aprovació 
al Ple del 25 de setembre, 
amb els vots favorables del 
Govern (GdE-JxC), el con-
trari d’ERC i l’abstenció del 
PSC, ja és oficial la comme-
moració anual del Dia de 
Caldes, coincidint amb la 
data en què va néixer el poble 
fa 804 anys: el 9 de juliol de 
1219. Una data important, 
que certifica una antiguitat i 
una tradició a l’abast de pocs 
altres municipis.

En aquell llunyà dia del segle 
XIII, els senyors feudals del 
castell de Mataró, titulars 
de les terres que avui són 
Caldes (bàsicament “Dalt 
de Caldes”) les van cedir a 
un ciutadà barceloní, Pere 
Grony, armador i banquer, 
perquè hi aixequés una Casa 
de Curació o hostal que 
aprofités les propietats gua-
ridores de l’aigua termal que 
poc abans s’havia descobert 
a peu de la riera de Caldes.

La donació va servir per 
convertir les terres i el que hi 
havia en un “alou”, figura jurí-
dica anàloga a una “quadra” 
o territori autònom. Al segle 
XXII, era l’únic de tot el Ma-
resme, el qual es repartia, a 

banda i banda de la riera de 
Caldes, sota el govern de la 
nissaga Castellvell -senyors 
del castell de Mataró (abans 
Burriac) i la de Montpa-
lau, senyora del castell del 
mateix nom (valls de Pineda).

L’acord aprovat pel Ple, a 
part d’instar l’Ajuntament 
a fer-ho, també demana i 
anima a les entitats i par-
ticulars, a celebrar la festa 
cada any, aprofitant també 
la data per organitzar actes 
commemoratius i de divul-
gació dels ara ja, 804 anys 
d’història de Caldes. El Ple 
va aprovar fer una menció 
especial oficial a l’episodi 
conegut com a “Combat de 
Caldes” que va tenir lloc a 
les nostres platges i riera, el 
dia 11 d’agost de 1713, entre 
les tropes del Diputat Mili-
tar de Barcelona, que havien 
desembarcat dies abans a 
la platja d’Arenys de Mar i 
l’exèrcit borbònic.

La batalla, que es va de-
cantar a favor dels catalans, 
va comptar amb la implica-
ció destacada de voluntaris 
caldencs, coneixedors del 
terreny, com el capità Fran-
cesc Busquets.

Castanyada a tot drap! 
Entitats, Escoles, Gent 
Gran i Joves, els més 
protagonistes
Els joves van optar pel Halloween i la Botifarra Terrorífica, 
mentre que els adults van omplir l’Estracanada

Activitat cultural i comunitària 
La vila ha vibrat amb activitats de tots els tipus: des de la celebració de la Diada de Catalunya, fins a tallers de 
musicoteràpia per a persones majors de 60 anys

Després d’una especta-
cular festa major a l’estiu, 
Caldes d’Estrac ha mantin-
gut un ritme actiu amb una 
sèrie d’esdeveniments que 
han enriquit la vida cultural i 
comunitària del municipi. No 
només han proporcionat en-
treteniment i diversió, sinó 
que també ha fomentat la 
cohesió comunitària i la par-
ticipació activa dels veïns i 
veïnes.

L’11 de setembre, en com-
memoració de la Diada de 
Catalunya, els caldencs i les 
caldenques es van reunir 
a Can Muntanyà per una 
trobada que va celebrar 
la identitat i la història 
catalanes.

El 23 de setembre, els en-
tusiastes de la petanca es 
van donar cita per participar 
en una apassionant parti-
da, consolidant així aquest 
esport com a activitat social 
recurrent a Caldes.

La Fundació Palau va ser 
l’escenari, el 26 de setembre, 
de la Xerrada “Religió i Mites 
Grecs amb Música Oriental”, 
a càrrec de Juan Ignacio de 
Gispert. Una trobada que 
va explorar la riquesa de les 
tradicions gregues amb una 
tocada musical oriental que 
va captivar l’atenció dels 
assistents.

Des del 4 d’octubre, i fins al 
20 de desembre, les perso-
nes majors gaudeixen amb 

tallers de musicoteràpia a 
la Fabriqueta, dissenyats 
per aprendre a expres-
sar-se, riure i compartir 
experiències.

Tancant aquest període, la 
festa Tots Som Indígenes, 

celebrada el 8 d’octubre, va 
destacar la diversitat i va ho-
menatjar la cultura indígena.

La festa va començar el di-
vendres 27 d’octubre amb 
un taller de maquillatge de 
Halloween a l’Espai Jove i 
una sessió de cine de por 
amb panellets, el dissabte 
28.

El dissabte va continuar 
amb l’Estracanada, una 
jornada cultural dedica-
da al teatre de l’absurd. 
L’Associació Camí Ral 39 va 
recuperar aquest format, 
oferint un bingo original i un 
autèntic espectacle ple de 
rialles, ball i premis.

La diversió va continuar el 
diumenge 29 amb l’obra de 
teatre infantil ‘Marrameu’, 
presentada per la Fundació 
Palau. Aquesta obra, desti-
nada a infants a partir de 3 
anys, va narrar la història de 
la Peca.

La jornada del dilluns 30 va 
ser reservada la de la Gent 

Gran, amb la Regidoria de la 
Gent Gran, l’Associació de 
la Gent Gran i la Creu Roja 
de Caldes organitzant una 
vetllada a la Sala Cultural. 
Les persones majors de 60 
anys van tenir l’oportunitat 
de ballar, degustar panellets 
i gaudir de la música de dife-
rents èpoques.

La celebració va arribar 
al seu punt àlgid el dimarts 
31 amb una ruta terrorífi-
ca organitzada per l’AFA 
de l’Escola Sagrada Família, 
permetent als infants i joves 
demanar caramels en cases 
i establiments del poble. Les 
activitats van culminar amb 
un taller infantil de cistells 
castanyers i una ‘Botifarra-
da Terrorífica’ amb música 
en directe, servei de bar i 
menús adaptats per a adults 
i infants.
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ACTIVITAT MUNICIPAL

La Festa Major de Caldes d’Estrac: 
activitats per a tots els públics
L’Ajuntament agraeix el suport i 
la col·laboració del teixit associatiu 
caldenc i la implicació dels veïns 
i de les veïnes en tant en l’impuls 
d’activitats com en la participació

Aquest estiu, Caldes d’Estrac ha viscut una Festa Major per tots 
els gustos i edats. Del 26 d’agost a l’11 de setembre, els concerts, 
els esdeveniments esportius i els sopars populars van posar la 
cirereta a les vacances d’estiu.
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ACTUALITAT: ACTIVITAT MUNICIPAL

El Parc Muntanyà acull l’acte 
institucional de la Diada  
La commemoració va comptar amb la hissada de la senyera, el discurs institucional i l’ofrena floral

L’11 de setembre, es va 
celebrar la Diada nacional a 
Caldes d’Estrac. Un dels es-
deveniments més destacats 

d’aquesta jornada solem-
ne va ser la celebració de 
l’acte institucional al Parc 
Muntanyà. L’acte va inclou-

re diverses cerimònies que 
commemoren aquesta data 
històrica i serveixen com a 
recordatori de la importàn-

cia de la identitat i la cultura 
catalana.
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ACTUALITAT: TERRITORI

Reunió amb l’ACA: preocupació per les 
rierades i petició de soterrament

A principis d’octubre, 
l’alcalde, Albert Batlle i la 
regidora de Via Pública, 
Beth Segura, es van reunir 
amb el director de l’Agència 
Catalana de l’Aigua (ACA), 
Samuel Reyes, per tractar 
els principals assumptes 
que són de competència 
compartida entre ambdues 
administracions.

Els regidors van mostrar 
la seva preocupació pels 
efectes de les rierades cada 
vegada que s’enregistra 
pluja moderada o forta i van 
insistir en la necessitat del 
soterrament de tota la llera 
que discorre pel municipi 
i que, com és sabut, està 
pendent des de fa més de 
vint anys. Es va acordar que 
l’Ajuntament concorrerà a 
la convocatòria d’ajuts de 

Només que plogui una mica, la riera de Caldes ja no es pot travessar a peu. Si plou més, el problema es 
multiplica perquè l’aigua deixa fang i pedres que, després s’han de retirar. També a les platges. Una feina i 
un cost que fa molts anys que dura i que només el soterrament pot eliminar

la institució, per aconseguir 
pressupost per a la redacció 
del projecte que, en la 
mesura del possible, un cop 
estigui a punt, es podria 
incloure en el proper Pla de 
l’Acció de l’ACA a partir de 
l’any 2027.

Per la seva part, el director 
de l’ACA, va expressar 
la voluntat d’ajudar a 
pal·liar dits efectes i avui, 
comprometent un ajut –que 
en dates posteriors s’ha 
confirmat documentalment– 
de 9.230,02 € per la neteja 
i desbrossament de la 
canalització de la part final 
de la riera esmentada.

Pel que fa a la Riera 
del Gorg, l’ACA actuarà 
immediatament aigües 
amunt del carrer Pont 

Sergent per tal de 
desbrossar, millorar el 
desguàs i condicionar millor 
les avingudes. Tal com van 
acordar, l’ACA no posarà 
impediments per a les 
actuacions en superfície, com 
la passera de vianants que el 
govern municipal vol incloure 

en la remodelació del carrer 
Pont Sergent. Així mateix, 
l’ACA no les finançarà, si més 
no, d’entrada.

A la reunió també es van 
tractar altres temes menors 
i es va deixar la porta oberta 
a noves col·laboracions entre 
les dues administracions.

Reunions amb el Departament 
de Territori: la N-II sobre la taula
Ja són dues les reunions mantingudes pel nou Govern —abans també n’hi va haver— 
per constatar la bona marxa dels estudis previs que està fent el Departament de 
cara el futur traspàs de titularitat de l’N-II als municipis per on discorre

L’alcalde, Albert Batlle, i el 
regidor de Serveis Generals, 
Joaquim Arnó (que durant 
els darrers anys ha estat el 
Comissionat de Mobilitat 
del Maresme), s’han reunit 
amb el director general 
d’Infraestructures del 
Departament de Territori, 
David Prat i el sotsdirector 
de Planificació, Santiago 
Ribas, per copsar les 
directrius que impulsa 
el Departament, i també 
per transmetre l’opinió de 
l’Ajuntament que, com a 
mesura principal, defensa 
la desaparició del viaducte, 
tan aviat com la previsible 
reducció del trànsit ho 
permeti, i per tant sense que 
afecti la circulació interna 
dins el municipi.

A part de la qüestió del 
viaducte, també s’han 
tractat altres qüestions 
com la d’ampliar pàrquing 

fotovoltaic actual per 
facilitar l’ús del transport 
públic de Rodalies, o la millora 
de l’espai compartit que hi 
ha a peu de carretera, entre 
la cruïlla de la carretera a 
Sant Vicenç i el carrer dels 
Eucaliptus que, des de fa 
molts anys, presenta un 
estat poc cuidat.

També es va parlar 
d’intentar pal·liar els sorolls 
del trànsit, ara incrementat, 
que passa per l’autopista. 
Així com la petició de col·locar 
pantalles acústiques, ja que 
els veïns més propers pre-
senten molèsties pel soroll. 
El Departament es va com-
prometre a estudiar-ho en 
el marc del Mapa de Sorolls 
que està elaborant i que 
afecta totes les carreteres 
catalanes. Ambdues parts 
es van emplaçar per seguir 
avançant en la resolució 
d’aquestes qüestions.

Sobre la ‘pacificació’

Per ‘pacificació’ de 
l’N-II es coneix el conjunt 
d’actuacions a executar 
abans 2030, d’un import 
de 90 milions d’eros, per 
revertir l’actual N-II en un 
carrer més de cada munici-
pi, desviant el trànsit cap a 
C-32. Per això, el Pla, a part 
d’actuacions concretes a 
l’N-II (rotondes, transport 
públic, carril bici, cruïlles, 
semàfors) també preveu 
construir sis nous accessos 
a la C-32, precisament per 
desviar-hi el trànsit. Val a 
dir que des de la desaparició 
dels peatges, ja s’ha reduït 
en un 40%.

Més 
cardioprotegits 
que mai

Durant aquesta tardor, 
l’Ajuntament ha instal·lat un 
nou DEA al Parc Maragall. Ja 
són 8 els DEA (Desfibril·lador 
Extern Automàtic) disponi-
bles i aptes per ser usats en 
cas d’emergència a Caldes 
d’Estrac. 

L’aparell permet diag-
nosticar i en cas necessari, 
recuperar, el ritme cardíac 
d’un pacient que hagi sofert 
una fibril·lació ventricular i 
una taquicàrdia ventricular 
(allò que popularment es 
coneix com atac de cor). La 
recuperació es fa efectiva 
mitjançant una o vàries des-
càrregues elèctriques 
controlades des del mateix 
aparell.



15

ACTUALITAT: ESPORTS

Carla Escrich és subcampiona 
del món i campiona d’Europa 

Carla Escrich, patinado-
ra i entrenadora del CPA 
Caldetes, no té aturador: 
aquesta tardor s’ha pro-
clamat subcampiona del 
món de patinatge artístic. 
Poc després de guanyar 
l’Europeu a Ponte di Legno, 
Itàlia, Escrich va viatjar a 
Ibagué, Colòmbia, per dispu-
tar el campionat mundial. 

La qualitat de la seva rutina 
‘Dulcinea’ va permetre que 
aconseguís una medalla de 
plata en la modalitat lliure 
sènior., en reconeixement 
del seu esforç i dedicació. 
Aquesta fita s’afegeix al seu 
gran palmarès, ja que l’any 
passat va aconseguir la me-
dalla de bronze als mundials 
celebrats a l’Argentina.

Amb aquest trofeu, la cal-
denca es consolida com una 

Es reposen catorze vidres i s’aplica 
nou horari al Pavelló Municipal

El nou horari limita l’ús 
nocturn i de dies festius 
per fer-lo més compatible 
amb el descans dels veïns 
més propers que, des de 
fa molt temps, pateixen 
les conseqüències d’una 
instal·lació sense les me-
sures d’aïllament acústic 
necessàries en entorns 
urbans com és el cas.

Igualment, i pensant 
també que la mesura hi 

pot ajudar, s’han substituït 
fins a 14 vidres, dels grans, 
que presentaven fissures, 
trencaments i esquerdes, 
algunes, francament peri-
lloses. És la primera vegada 
que s’afronta aquesta subs-
titució des de l’any 2014, més 
enllà d’algunes que es van fer 
per raó d’accidents puntuals 
(un incendi l’any 2018, per 
exemple).

L’operació, del tot es-
pectacular ha requerit 
l’assistència de maquinària 
especialitzada que hi ha tre-
ballat durant tres dies. No 
en va, cada vidre substituït, 
pesava més de 200 kg. 

Amb aquestes decisions, 
l’Àrea d’Esports confia a 
millorar la prestació de 
l’equipament, a l’espera de 
poder concretar operacions 
de major envergadura com 
són les de reobrir la piscina 
i el gimnàs i aconseguir la 
millor adequació possible del 
pavelló que faci compatible 
el seu ús amb la convivència 
ciutadana.

Manteniment reforçat dels 
equipaments esportius
Noves xarxes de voleibol a la pista del pavelló i a la platja

Emmarcat dins els pro-
cediments habituals, ara 
reforçats, de manteniment 
de les instal·lacions, aques-
tes darreres setmanes, 
s’han adquirit nous utensilis 
per a la pràctica esportiva 
com xarxes de voleibol per 
a la pista del pavelló i per la 
platja, a més de senyalització 
i material de suport. 

Així mateix, s’ha substi-
tuït la xarxa de protecció 
que separa l’Esplanada 

Amb la seva rutina ‘Dulcinea’, la caldenca va impressionar el públic i el jurat del mundial, 
celebrat a Colòmbia a finals de setembre. La seva dedicació i talent continuen sent una font 
d’inspiració per a tots

El divendres 24 de 
novembre, el Club de 
Patinatge Artístic de 
Caldes va celebrar una 
gala de reconeixement 
als seus patinadors on 
es van lliurar obsequis 
i medalles. També a la 
Carla Escrich. L’acte 
va comptar amb la 
presència de l’alcalde 
Albert Batlle, el regi-
dor d’esports, Xavier 
Herrero i la tinent 
d’alcalde, Elisabet 
Segura. Van obsequiar 
la patinadora amb una 
placa commemora-
tiva i un ram de flors 
per destacar els seus 
esforços i èxits en ma-
tèria esportiva.

de les figures més rellevants 
en el món del patinatge 
artístic en tot el món i es 
posiciona com una de les es-
portistes caldenques amb 
més recorregut.  A més, fa 

valdre la qualitat del patinat-
ge del municipi, lluint el nom 
del CPA Caldetes arreu del 
món.

Muntanyà, precisament per 
garantir la seva adequada 
funcionalitat, a més de can-
viar les de les porteries que 
hi ha la mateixa zona. Des de 
l’Àrea d’Esports es demana 
que d’aquest material re-
novat i, en general, de totes 
les instal·lacions, se’n faci 
un ús responsable i que per 
qualsevol incidència o ne-
cessitat es contacti amb els 
responsables.
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ACTUALITAT: VIA PÚBLICA

Més llums de 
Nadal que mai, 
però en falten

L’Ajuntament ha invertit 
quasi 15.000 € en contrac-
tar i llogar l’enllumenat que 
s’ha encès a primers de 

desembre, però malgrat 
l’impressionat desplega-
ment de llum amb leds de 
baix consum i color a ca-
rrers on fins ara no n’hi havia 
hagut, encara no s’ha pogut 
arribar a tots els llocs que 
s’hauria volgut. Malaurada-
ment no hi havia marge per 
a més.

El pressupost limitat i 
l’escàs marge de maniobra 
previ ho ha impedit. S’ha 
completat el que hi havia 
contractat i s’ha recuperat, 
sense que es noti, mate-
rial d’anys anteriors, que ja 
s’havia desestimat. Els res-
ponsables de l’Àrea de Via 
Pública, amb la regidora 
Beth Segura al front, s’han 
conjurat a que pel Nadal del 
2024, la instal·lació serà més 
completa i millor.

Programació especial 
per la Festa Major 
d’Hivern i el Cicle 
Nadalenc

L’equip de professionals 
de les àrees de Cultura i 
Festes de l’Ajuntament, con-
juntament amb diverses 
entitats del poble, han acon-
seguit tancar una molt digne 
programació d’activitats 
per a totes les edats, però 
sobretot pensada pels mes 
petits de casa.

Des de la il·luminació es-
pecífica nadalenca que 
enguany abasta més espais 
públics que mai, fins la ca-
valcada de benvinguda dels 
Reigs Màgics d’Orient del 5 
de gener, passant pel con-
curs d’aparadors i balcons, 
l’encesa de l’arbre, el brou 
de Santa Llúcia del Bal-
neari Termal, el correfoc, 
la cercavila gegantera, les 
paneres i els contes de la Bi-
blioteca Milans, el concert de 
la Fundació Palau, el teatre i 
activitats per a petits i grans, 
la música, el ball i la missa en 
honor a la patrona.

“Tota aquesta activitat ha 
estat possible, gracies a la 
participació, sovint altruis-
ta, de persones i entitats” 
explica Xavier Herrero, re-

gidor de Festes. I també a 
l’esforç del Govern que ha 
hagut d’improvisar partides 
pressupostàries per a fer-hi 
front (uns 14.000 euros 
entre despeses directes i 
ajudes a les entitats), atès 
que quasi totes ja s’havien 
gastat o senzillament no 
existien. “Crec que l’esforç 
ha valgut la pena i que entre 
tots ens n’hem sortit. Ara 
toca gaudir de la festa”, con-
clou el regidor. 

Les papereres no 
són contenidors

No és pràctica habitual, 
però si més freqüent del 
que pot semblar. Hi ha qui 
per estalviar-se caminar una 
miqueta més fins el conte-
nidor més proper, aprofita 
la paperera del carrer per 
a dipositar-hi la seva bossa 
de brossa, a vegades, amb 
restes orgàniques que pro-
voquem males olors i quasi 
sempre, omplint tot el 
recipient.

El patrullatge de la Poli-
cia Local ja n’ha detectat 
uns quants. En la majoria 
dels casos, amb la simple 
observació del que conté 
la bossa, és fàcil identificar 
l’infractor/a que l’ha dipo-
sitat. Ja se’ls ha advertit i a 
partir de primers d’any, es 
procedirà a sancionar. 

En qualsevol cas des de 
l’Ajuntament es demana 
que s’acabin aquestes males 
pràctiques i s’actuï sempre 
amb responsabilitat i sentit 
comú.

Primera fase de la 
poda. Després de Reis, 
la segona
Els treballs de poda i esporgat anuals del més de 700 arbres 
de varies espècies que hi ha a la via pública, s’han programat 
en dues etapes. Una, ja s’ha executat. L’altra serà a finals de 
gener de 2024.

Els plataners ja s’han 
esporgat i bona part de 
les moreres també. La 
feina l’executen dues em-
preses contractades per 
l’Ajuntament i també la 
Brigada Municipal que, con-
juntament amb l’empresa 
responsable del mante-
niment de parcs i jardins, 
tenen cura de les altres plan-
tes del municipi.

Mentre s’ha treballat, 
s’han produït afectacions de 

la mobilitat i aparcaments 
als carrers afectats que han 
ocasionat molèsties, en ge-
neral, poc importants i ben 
rebudes pel conjunt de veïns 
i veïnes.  

A part, des de l’Àrea de 
Via Pública s’està revisant 
l’estat de les palmeres del 
passeig i dels eucaliptus 
del Camí Ral, en prevenció 
d’accidents en cas de venta-
des intenses.
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ACTUALITAT: VIA PÚBLICA

Crida al civisme

Malauradament no és cap 
novetat, però no deixa de 
sorprendre que, malgrat 
les crides de l’administració 
i les queixes dels veïns, en 
ple segle XXI, encara hi hagi 
persones que, refugiant-se 
en la impunitat de fer-ho 
potser en horaris intempes-
tius per així també esquivar 
la vigilància policial, segueixin 
alterant l’ordre i saltant-se 
les normes, dipositant re-
sidus quan i on no toca o 
senzillament destrossant el 
mobiliari urbà.

“A aquestes alçades, crec 
que ja ningú pot al·legar 
desconeixement”, diu la regi-
dora de Via Pública, Elisabeth 
Segura. “S’ha reforçat el 
baldeig dels contenidors i 
de les zones adjacents, s’ha 
col·locat nova cartelleria, 
s’ha incrementat la vigilància 
i s’ha reparat o substituït el 
mobiliari fet malbé, com per 
exemple les pilones de la ca-
rretera de Sant Vicenç, o les 
boles anti aparcament a dalt 
les voreres, però no ot ser 
que aquest esforç, que costa 
diners de tots, s’hagi de fer 
per culpa d’uns quants incí-
vics mancats de respecte”. 

Segura recorda que cada 
contenidor té assignat per-
fectament el residu que li 
correspon i que la recolli-
da d’andròmines i trastos 
l’efectua gratuïtament 
l’Ajuntament, previ avís, 
cada dimarts. A part, i per 
deixalles més voluminoses, 
cada diumenge, s’instal·la 
la deixalleria mòbil a 
l’esplanada Muntanyà i cada 
dia de setmana (de dilluns a 
dissabte) es pot acudir a la 
deixalleria mancomunada 
que hi ha a Llavaneres, on, 
a més, es poden aconseguir 

Els gossos 
poden passejar 
per la platja

PLATJA D’ESBARJO PER A GOSSOS

GGrrààcciieess  ppeerr  ffeerr  ppoossssiibbllee  uunnaa  ppllaattjjaa  nneettaa

DEL 1 D’OCTUBRE FINS AL 31 DE MARÇ

ELS GOSSOS CONSIDERATS POTENCIALMENT PERILLOSOS HAN D’ANAR 
AMB MORRIÓ I DEGUDAMENT LLIGATS

RECOLLIU ELS EXCREMENTS DEL VOSTRE GOS I DIPOSITEU-LOS A LA 
PAPERERA

N’hi ha que se salten les normes de convivència i del respecte comú. 
L’Ajuntament s’esforça en millorar les condicions i en demanar col·laboració, 
però alguns no fan ni cas. Per això, seran perseguits i sancionats

Fins finals de març, s’ha 
habilitat espai a la platja del 
Bassiot 

De l’1 d’octubre al 31 de 
març, els gossos poden ac-
cedir a la platja del Bassiot 
(Kalima). S’ha marcat un 
espai senyalitzat perquè els 
animals domèstics hi puguin 
passejar, córrer, jugar i 
banyar-se lliurement, amb 
l’obligació això sí, que els seus 
acompanyants s’ajustin a la 
normativa de l’ordenança 
municipal de tinença 
d’animals de companyia i 
recullin les deposicions dels 
animals.

A la resta de platges del 
municipi, els gossos no 
hi poden accedir en cap 
moment de l’any. En cas 
d’incompliment de la nor-
mativa municipal, els agents 
de la Policia Local de Caldes 
d’Estrac aplicaran les san-
cions corresponents.

descomptes i reduir la taxa 
de recollida de brossa.
Ja s’han imposat sancions

En els casos més flagrants, 
no hi ha hagut més remei. La 
Policia Local ha incrementat 
la vigilància, i també, gracies 
a la col·laboració veïnal, s’han 
pogut enxampar infractors 
reiteratius que han estat 
degudament identificats i 
sancionats. No és l’objectiu 
de l’Ajuntament, però des-
prés de tants avisos, es 
procedirà amb contundèn-
cia contra l’incivisme d’uns 
quants, en benefici de tots.

Plaça Sant Antoni: s’ha 
aconseguit eliminar la 
pudor

Feia molts mesos que 
durava. Era una pudor per-
sistent que sortia d’aigua 
pluvial que hi ha a la plaça de 
Sant Antoni, just on s’inicia la 
baixada del torrent de Can-
talagrava. S’havia intentat 
eliminar-la, sense èxit, per 
raó de les especials caracte-
rístiques del subsol i també 
per les múltiples connexions 
de les canonades d’aigua i 

clavegueram que discorren 
per la zona.

Els veïns i veïnes de la zona 
s’havien queixat, amb raó, 
de la pudor i de les molès-
ties i SOREA havia provat 
diverses opcions sense 
aconseguir solucionar-la.

Finalment, a mitjan estiu, 
i després d’un parell de re-
unions a l’Ajuntament, la 
companyia va fabricar una 
peça especial, una clapeta 
de gran diàmetre i neces-
sàriament feta a mida, que 
permetés taponar les fuites 
i les pudors. La va col·locar 
i des de llavors, la pudor 
ha desaparegut. La cons-
tància ha tingut èxit i, per 
ara, el problema s’ha resolt 
satisfactòriament.

Nova àrea de jocs infantils i més 
vigilància i prevenció a la Plaça del Molí

A meitats d’estiu van 
concloure els treballs 
d’adequació de la plaça, 
instal·lant uns nous jocs 
infantils dins un parterre 
adequat i preparat  a l’efecte, 
de colors vius i alegres que 
conviden als nens i nenes 
usuaris de l’equipament, a 
gaudir-lo amb il·lusió i total 
seguretat.

Aprofitant aquest canvi, 
l’Àrea de Via Pública ha re-
ubicat els bancs, ha canviat 
i aportat noves papereres, 
s’ha repassat i endreçat la 

vegetació circumdant i s’han 
repintat parets i accessos, 
per així dotar el conjunt d’un 
millor aspecte.

Al mateix temps, i ateses 
les nombroses queixes re-
budes, des de Governació, 
s’han donat instruccions a 
la Policia Local perquè in-
tensifiqui la vigilància que ja 
feia, en previsió del mal ús 
que, en horaris diferents, es 
pugui fer del conjunt de les 
instal·lacions de la Plaça del 
Molí
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ACTUALITAT: PROMOCIÓ ECONÒMICA

S’obriran dues noves 
parades del Mercat 
Municipal

El passat 30 de novembre, 
es van signar els contrac-
tes amb els nous titulars de 
les  parades 2 i 3 del Mercat 
Municipal, després que en 
resultessin adjudicataris 
d’acord amb el procés públic 
de selecció que s’ha convo-
cat i resolt en les darreres 
setmanes.

“Visible Productions” 
amb el projecte AMA (Àsia 
al Mercat) obrirà la parada 
2 per oferir sushi, menjars 
asiàtics, cafès i delicatessen, 
bàsicament per emportar 
“take away”. Per la seva 
banda, “La Grangeta” que 
defineix la seva proposta co-
mercial a la parada 3, com a 
“panxa plena, cor content, 
consciència tranquil·la” ofe-

Primers passos per 
crear una associació de 
comerciants

rirà venda directa i a granel 
de productes de proximitat, 
provinents de l’horta i del 
camp, com olis, fruits secs, 
làctics, infusions, salses, con-
serves, mel i productes per 
masco-tes i d’higiene i cos-
mètica personal.

La previsió és que amb-
dues parades obrin al públic 
a primers de l’any 2024, un 
cop hagin enllestit les obres 
i reformes necessàries.

Mentrestant, l’Ajuntament 
està treballant en la possible 
adjudicació de l’única parada 
que resta tancada per tal 
d’aconseguir, tot condicio-
nant l’entorn i l’interior del 
Mercat,  la plena ocupació el 
més aviat possible.

A iniciativa dels comerços 
caldencs, ja s’han materia-
litzat els primers contactes 
entre comerciants per estu-
diar la possibilitat de crear 
una associació professional 
que els agrupi i coordini, i 
alhora els permeti accedir 
a ajuts i subvencions que 
de manera individual mai 
s’aconseguirien.          

L’Ajuntament, a través de 
l’Àrea de Promoció Econò-
mica, no només aplaudeix 
la proposta i li dona suport, 
sinó que ha posat a dispo-
sició dels comerciants, tot 
l’assessorament i impuls 
necessari. La regidora res-
ponsa-ble Marta Romero, 
així ho va manifestar a la 
reunió del sector, convocada 
a tal efecte, que va tenir lloc 
el passat 21 de novembre.

“Per aconseguir unificar 
criteris promocionals, es-
tablir pautes d’actuació, i 
potser de compra conjunta, 
per completar activitats de 
formació i per aconseguir 
ajuts materials i econòmics 

en benefici dels negocis local, 
cal una entitat que els agrupi 
i els representi, també 
a l’hora de tractar amb 
l’Ajuntament” explica la 
regidora. 

“Una mica, a l’estil del que 
en el seu dia va protagonit-
zar l’antiga Unicost, pionera, 
entre d’altres activitats, 
de cursos d’idiomes i infor-
màtica, d’ajuts per millorar 
aparadors i comerços, i, 
també, de les Mostres Gas-
tronòmiques i Comercials i 
després de la Pesolada que, 
amb diversos canvis de for-
mat, avui encara dura”, diu 
Romero.

Està previst que després 
del cicle nadalenc, es convo-
qui una nova reunió de tots 
els comerciants – entesos en 
senti ampli – per avançar en 
aquesta i d’altres qüestions 
relacionades amb l’activitat 
comercial i la seva promoció, 
dins i fora de Caldes.

L’ESTABLIMENT DEL MES

Fa poc més d’un mes que l’Eva 
Torrent i el Joan Marí són al local 
de l’antiga cooperativa La Cal-
detense (Sant Josep, 15). Els dos 
maresmencs han confiat en el mu-
nicipi per a obrir el seu local de 
reflexologia podal i, amb les seves 
teràpies, millorar la qualitat de 
vida dels caldencs i les caldenques.

-Com va sorgir la oportunitat 
d’obrir Reflexologia Podal?

-Vivim a Arenys de Mar i vam 
trobar el local per llogar de La Cal-
detense, que ens agradava molt 
i s’adaptava a les nostres neces-
sitats. També ens agrada molt el 
municipi perquè és molt tranquil. 
Fins ara, oferiem les teràpies a 
casa, però per circumstàncies per-
sonals hem optat per fer-ho en un 
local obert al públic. Des de fa anys, 
som especialistes en reflexologia 
podal. 

-Com ha anat des de l’obertura?
-Molt bé. Tota la gent que teniem 

de la comarca han vingut al nou 
local, la nostra agenda no s’ha 
aturat. Ara ens estem donant a 

conèixer de mica en mica a la gent de 
Caldetes; confiem en el boca-orella.

-Quins serveis oferiu? 
-Reflexologia podal, sobretot. És una 

teràpia alternativa que no és podolò-
gica. Activem els punts d’energia del 
cos a través dels peus. És una tècnica 
molt antiga que es basa en els meri-
dians del cos, en activar els òrgans. 
La teràpia dura una hora i quart, però 

Adreça: Sant Josep, 15
Telèfon: 619 63 14 63
Hores concertades de 

dilluns a divendres

Si estàs interessat a promocionar 
el teu comerç al butlletí municipal, 
posa’t en contacte amb nosaltres 
a través de l’adreça electrònica: 
cdst.premsa@caldetes.cat

REFLEXOLOGIA PODAL, UNA APOSTA PER LES TERÀPIES ALTERNATIVES

ens prenem dues hores per poder 
atendre els clients i clientes amb 
calma. Tenim molt en compte les 
emocions, que també influeixen en 
el nostre cos. També fem teràpia 
amb pedres calentes recollides al 
mar i a la muntanya. Ens agrada 
poder ajudar a la gent a través de 
les nostres teràpies.
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ACTUALITAT: DONA 

ACTUALITAT: GENT GRAN

Caldes d’Estrac diu no a la 
violència de gènere
La marxa de les Tres Viles en contra la violència de gènere aplega més de 220 persones

Entre els dies 24 i 30 de no-
vembre, Caldes d’Estrac va 
acollir una sèrie d’activitats 
per sensibilitzar i combatre 
la violència de gènere, i la 
resposta de la comunitat va 
ser excepcional. 

Amb motiu del Dia Interna-
cional per a l’Eliminació de la 
Violència Masclista, el 25 de 
novembre, Caldes d’Estrac 
va ser l’escenari d’un con-
junt d’iniciatives destinades 
a conscienciar la societat 
sobre aquesta problemàtica, 
així com a promoure valors 
de respecte i igualtat. Totes 
les activitats van comptar 
amb una gran participació 
dels caldencs i caldenques, 
que van mostrar el seu 
suport i compromís amb 
aquesta important causa. 

El divendres 24 de novem-
bre, Aikido Estrac va oferir 
un Taller de Defensa Per-
sonal a joves. Amb l’objectiu 
de proporcionar eines 

pràctiques per a la seva au-
todefensa, l’activitat va ser 
un èxit, amb uuna resposta 
entusiasta dels assistents.

El dissabte 25 de nov-
embre, la Marxa contra les 
Violències Masclistes va 
aplegar prop de 220 per-
sones. La caminada, que va 
recórrer els municipis de 
Sant Andreu de Llavane-
res, Caldes d’Estrac i Sant 
Vicenç de Montalt, va unir les 
tres viles en una demostra-
ció col·lectiva en contra de 
les violències masclistes. La 
lectura del manifest per part 
de les regidores de les Tres 
Viles, la música en directe i 
els ‘foodtrucks’ van culminar 
aquesta jornada amb èxit, 
amb participants i acom-
panyants que van omplir 
d’energia positiu l’ambient.

L’Ajuntament agraeix la 
participació dels Diables 
de Caldetes, que van ame-
nitzar l’avituallament al 

poble, on també comença-
va la ruta curta, així com la 
col·laboració dels volunta-
ris, Creu Roja, Montaltrek i 
l’Associació Si Dona. 

Aquest dijous, 30 de no-
vembre, va tenir lloc la 
xerrada sobre Comunicació 
No Violenta, a la Bibliote-
ca de Can Milans. Va oferir 
eines i estratègies per a una 

comunicació respectuosa i 
constructiva. 

L’èxit rotund d’aquestes 
iniciatives posa de ma-
nifest la importància i la 
determinació de la comuni-
tat caldenca en la creació 
d’un entorn lliure de violèn-
cies de gènere.

La Setmana de la Gent Gran 
es consolida
L’Àrea de Gran Gent de l’Ajuntament, en col·laboració d’entitats i associacions locals, van presentar un 
programa ric en esdeveniments per a aquesta ocasió

La Setmana de la Gran 
Gent va tenir lloc del dimarts 
26 de setembre al diumenge 
1 d’octubre, omplint el muni-
cipi amb diverses propostes 
i activitats destinades a la 
població de més edat però 
obertes al públic en gene-
ral que val a dir, van gaudir 

d’assistència i implicació 
notables. 

Els actes van començar 
el dimarts amb una xerrada 
sobre el dia a dia de la gent 
gran i formes de dinamitza-
ció. El col·loqui titulat ‘Fem un 
cafè’ va ser conduït per Mery 
Cruz, psicòloga dels Serveis 

Socials de l’Ajuntament, a 
la Sala Polivalent de l’Espai 
Jove. Aquella mateixa tarda 
es va organitzar un torneig 
de futbolí.

El dimecres 27 de set-
embre es va oferir un espai 
de musicoteràpia a càrrec 
d’Ernest Martínez, a la Sala 
Polivalent de l’Espai Jove, 
mentre que el divendres 29 
de setembre es va celebrar 
una xerrada a l’Espai Jove 
sobre ‘Què és i que no és el 
mindfulness’, a càrrec de la 
psiquiatra Conxita Puig.

El dissabte 30 de setembre 
proposar-se la visualització 
del vídeo ‘La vida del 1945 
al 1950 a Caldes d’Estrac’, 
a càrrec de l’entitat Astara-
cum. Finalment, el diumenge 
1 d’octubre es va celebrar 

una botifarrada popular amb 
ball duet musical a la plaça 
de les Barques. A més, al 
llarg de tota la setmana, es 
va dedicar un espai especial 
a la gent gran a la Biblioteca 
Can Milans.

La programació de la Se-
tmana de la Gent d’Edat 
va ser fruit del treball con-
junt de l’Àrea de Gent Gran 
de l’Ajuntament de Caldes 
d’Estrac amb diverses en-
titats i associacions locals, 
com Creu Roja de Caldes 
d’Estrac, l’Agrupació de 
Pensionistes i Tercera Edat 
de Caldes d’Estrac, la Fun-
dació Palau, l’Escola Sagrada 
Família i la Biblioteca Can 
Milans.
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‘Fins a la follia’ és un recull de peces renaixentistes i barro-
ques que ens mostren l’atemporalitat dels sentiments més 
profunds. Cantarem a l’amor i al desamor, a la vida i a la mort 
a partir d’una música cronològicament distant, però sorpre-
nentment actual. I ho farem com ho feien al segle XVI, amb la 
mateixa força, bellesa i brutalitat, tot adonant-nos de la resso-
nància que encara tenen en nosaltres. Veu i clavicèmbal s’uni-
ran per connectar musicalment el públic del segle XXI amb el 
del XVI. Tot aquest context musical i arquitectònic que anirà 
acompanyat de la recitació i traducció de diferents poemes 
intercalats a les interpretacions de les peces musicals faran 
que l’oient pugui endinsar-se molt més en el que escoltarà.

A càrrec d’Esther Ribot (Soprano) i Olga Claret (Clavicèm-
bal). Preu per persona 8€. Descompte amb Carnet de Bibli-
oteca. Gratuït amb el carnet amic Palau. Aforament limitat. 
Cal inscripció prèvia a fp.fundaciopalau@fundaciopalau.cat.

Concert de Reis. Fins a la FolliaEspecial Nadal: 
A l’Ombra del Pessebre

4 de gener a les 20h

La Fundació Palau i l’Ajun-
tament de Caldes d’Estrac 
proposen, pel 16 de desem-
bre, a les 17h, l’espectacle de 
llum i música ‘A l’ombra del 
pessebre’. Es tracta d’una 
recreació dramatitzada a 
partir d’alguns fragments 
escollits del poema ‘El Pes-
sebre’ de Joan Alavedra, 
acompanyat de nadales 
tradicionals. Un espectacle 
d’ombres i a la vegada un 
concert, per gaudir de les 
festes amb tota la família i 
amics.

A càrrec de Mercè Framis 
(Teatre d’Ombres i la per-
sona que dona vida al Mic 
de SX3), Raül Poble (tenor) i 
Anna Amigó (soprano). Preu 
per infant: 4 euros. Afora-
ment limitat. Cal inscripció 
prèvia a fp.info@fundaciopa-
lau.cat Durada: 40 minuts. 
Per a infants a partir de 3 
anys acompanyat d’un adult.

16 de desembre a les 17h

L’Agenda de la Fundació Palau

ESCOLA SAGRADA FAMÍLIA
Exitosa subhasta a l’Escola 
Sagrada Família de Caldes 
d’Estrac

La castanyada de cicle 
superior

Es venen tots els mobles creats per l’alumnat de cicle 
superior amb la col·laboració de l’artista Curro Claret
El curs passat vam recollir 
materials reciclats i els vam 
donar una segona vida amb la 
peça T300 (és una peça trian-
gular de metall que permet 
crear objectes i mobles per-
què fa de connexió entre ells 
i els materials) creant mobles 

El dia 30 i 31 d’octubre vam 
celebrar la Castanyada. Els 
nens i nenes de l’Escola Sa-
grada Família vam preparar 
panellets. També hem partici-
pat en el concurs de moniatos 
decorats. 

El dilluns a primera hora, 
vam començar amb el taller 
de panellets. Ens vam orga-
nitzar en 3 grups, i cada equip 
en va preparar de diferents 
gustos: d’ametlla, xocolata i 
coco. Després, vam escriure 
la recepta al Classroom per 
poder-la recuperar algun dia 
que en vulguem tornar a fer.  

El dia 31 d’octubre, el vam 
començar amb el taller de 
manualitats: Concurs de de-
coració de moniatos. 

Utilitzant diferents mate-
rials com la tela, escuradents, 
cartolines, pintura, goma 
eva... vam decorar els mo-
niatos per presentar-los a 
l’exposició de l’escola. També, 

van participar els companys/
es de 3r, 4t i 6è.  Ara, estem 
a l’espera dels finalistes del 
concurs: quins seran del Top 
10? 

El mateix dimarts a la tarda, 
ens vam reunir al pati per ce-
lebrar La Castanyada. Vam 
veure les danses d’Infantil i 
de Cicle Inicial. També, vam 
menjar castanyes i panellets, 
els que vam fer a l’escola. Fi-
nalment, vam acabar ballant 
cançons a la pista. Ens ho vam 
passar pipa! 

atrevits i originals.  
Per fer-ho possible, van venir 
famílies de l’escola amb eines 
de construcció,  juntament 
amb el suport dels mestres i 
vam confeccionar tamborets, 
bancs, prestatgeries, làmpa-
des... 
Després de l’esforç de tots i 
totes el resultat final va val-
dre la pena. 
El divendres dia 3 de novem-
bre vam realitzar la subhasta 
al pati de l’escola convidant a 
totes les famílies. Es van ven-
dre absolutament tots els 
mobles, fins i tot algun d’ells, 
va triplicar el preu de sortida.  
Va ser un triomf, tots els mo-
bles es van adjudicar i els di-
ners aconseguits es destina-
ran pel projecte Petits Grans 
Artistes 2024.

Exposicions

Més informació:
www.fundaciópalau.cat
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Amb l’objectiu d’optimitzar recursos 
i millorar la distribució de la revista 
Portada, l’Àrea de Comunicació de 
l’Ajuntament de Caldes d’Estrac ha 
creat una llista de subscriptors de 
manera que el butlletí municipal només 
es repartirà entre els veïns i les veïnes 
de Caldes d’Estrac que formin part 
d’aquesta llista. Les subscripcions són 
gratuïtes. 

Els veïns i les veïnes que vulgueu 
continuar rebent la revista Portada a 
casa vostra o a través d’una adreça 
de correu electrònic només haureu 
d’omplir un formulari al web municipal: 

(http://www.caldetes.cat/
portadasubscripcio) 

DISTRIBUCIÓ DEL BUTLLETÍ MUNICIPAL PORTADA
o adreçar-vos a l’OAC (Plaça de 
la Vila s/n. Telf: 93 791 00 05) de 
dilluns a  divendres de 9 a 14 hores. 
D’altra banda, es recorda que 

la revista es podrà continuar 
descarregant de forma gratuïta des 
del web municipal i també la podreu 
trobar en versió impresa a diversos 
punts del municipi: 

· EQUIPAMENTS: Mercat 
municipal, biblioteca Can Milans, 
La Fabriqueta, Balneari Termal, 
Casal d’Avis, Fundació Palau

· SERVEIS:  La Caixa, l’Estanc, SIGE

· RESTAURANTS:  La Tasqueta

· GUINGUETES: Sotavent, Solstici, 
Melé platja, Ostres quin raconet!

· BARS: El niu, TÊte a tÊte, el 
Porronet, Pà i Café, La Granja

· BOTIGUES: Perruqueria 
MJ, Strac Styles, Marta 
Perruqueria,  Ca l’Adela

ELS GRUPS MUNICIPALS

El 23J la ciutadania va 
parlar clar.

Van dir no a un govern de 
dretes amb l’ultradreta i 
alhora es va obrir la porta a 
la reedició del govern de coa-
lició progressista.

La reedició d’un govern 
progressista que ha fun-
cionat bé: va superar la 
pandèmia, va augmentar el 
salari mínim interprofessio-
nal com mai a la història, es 
van revaloritzar les pensions 
d’acord amb l’IPC, es va fer 
una reforma laboral que ens 
ha portat un rècord de per-
sones ocupades. L’economia 
funciona i Espanya és de 
les grans economies eu-
ropees, la que més creix. 
Patim els efectes, com la 
resta de països de l’entorn, 
de la guerra d’Ucraïna, però 
tenim la inflació més baixa de 
l’entorn europeu.

Entenem a les persones 
que tenen dubtes sobre els 
diferents acords i els en-
tenem perquè nosaltres 
també vam ser-hi aquí. Però 
no ens volem quedar ins-
taurats en el ressentiment. 
Volem avançar amb il·lusió. 
Per això els hi volem dema-
nar confiança.

Avui les paraules del pre-
sident Maragall del 2 de 
desembre de 2003 durant 
el seu debat d’investidura 
estan més vigents que mai: 

Per un govern de progrés per a la gent
“No vull, no volem mirar 
enrere amb ira o amb ran-
cúnia. Demano als que estan 
temptats de caure en el 
ressentiment que supe-
rin aquesta temptació. El 
ressentiment és una ben-
zina políticament molt útil 
perquè és molt excitant, 
molt estimulant, però és 
molt perillosa socialment. És 
un perill que el país no es pot 
permetre. No volem mirar 
enrere amb ira o amb ran-
cúnia. Volem mirar endavant 
amb il·lusió”.

Per acabar volem mostrar 
tot el nostre escalf i suport 
a tota la militància socialis-
ta que en els darrers dies 
està veient com la dreta 
més reaccionària ataca la 
democràcia i els valors cons-
titucionals ja sigui tant amb 
els seus actes com amb el 
seu silenci còmplice.

La lluita pel progrés, l’avenç 
social i la convivència valen la 
pena.

Sabut és que potser el 
repte i alhora la solució més 
important que avui te plan-
tejats Caldes és la decisió de 
com ha der ser el poble en 
els propers vint anys defi-
nint-lo en el Pla d’Ordenació 
Urbana (POUM) que s’està 
redactant des de ja fa uns 
quants anys i que porta 
un endarreriment nociu i 
exagerat.

Aquest Pla ha de subs-
tituir l’actual, redactat fa 
quaranta anys, quan la rea-
litat del poble era una altra 
i quan els objectis que es 
perseguien també eren di-
ferents. Era un pla expansiu, 
urbà i de creixement fins el 
límit. Ara les perspectives 
són unes altres. L’Avanç de 
POUM que ja s’ha aprovat 
per consens, va en la línia del 
progrés sostenible, de la 
contenció en l’edificació i en 
donar prioritat a considera-
cions socials i humanes per 
sobre de les més especulati-
ves del pla vigent.

Es el nostre repte. Acon-
seguir tancar aquest Pla i 
aprovar-lo per consens i 
amb la participació ciutada-
na. Quedarà ben delimitat el 
què i el com de tot. Per això 
la seva importància i la impe-
riosa necessitat de fer-lo i de 
fer-lo bé.

Com a mínim però, hi ha 
tres qüestions que també 
són determinants pel nostre 

Reptes i solucions, dins i fora del POUM
futur i que no figuraran al 
POUM, perquè són de com-
petències superiors, tot i 
que ens afecten de ple. A 
saber: la pacificació de la 
N2 i el possible enderroc 
del viaducte, el soterra-
ment pendent de la riera 
perquè deixi de ser barre-
ra de pas nomes que plogui 
una mica, i la reconstrucció 
dels espigons a la platja, 
com a única solució possible 
per mantenir-les amb sorra, 
amb cales com les d’abans, 
varada de pescadors i acces-
sos transitables.

GdE i per extensió, tot el 
Govern, ja hi treballem. Des 
del primer dia, perquè som 
conscients que anem tard 
i que aquestes qüestions, 
totes, les de dins i fora del 
POUM ja haurien d’estar 
resoltes, o com a mínim 
plantejades. En el cas de GdE 
son compromisos electorals 
que lluitarem per aconseguir 
perquè estem convençuts 
també son els desitjos majo-
ritaris dels caldencs. 

No volem acabar aquest 
escrit, primer des de les 
eleccions municipals de 
l’estiu passat, sense agrair 
el suport democràtic rebut 
que ens ha permès formar 
part del Govern Municipal. El 
nostre compromís i la il·lusió 
per Caldes, l’acompanya i 
es manté ara, més que mai. 
Gràcies
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CALDES D’ESTRAC A INSTAGRAM
@iamme8152 @samiplaza@inse_guridad2 @jcgv6565

#caldesdestrac#caldetes

Si voleu anunciar i/o publicar qualsevol  activitat de la 
vostra entitat, envieu-nos material gràfic i un resum al 

correu electrònic:

cdst.premsa@caldetes.cat

Estigues al dia de totes les novetats de Caldes 
d’Estrac seguint-nos a les xarxes socials:

ajcaldetes ajcaldetes ajcaldetes 

Inici de mandat
El passat 17 de juny, el 

nou Govern municipal va 
prendre possessió i va co-
mençar a caminar. Un inici 
a mitjans d’any que té els 
seus avantatges i també els 
seus desavantatges. Co-
mença amb un pressupost 
elaborat pel Govern sor-
tint i pràcticament amb tot 
ja compromès o ja gastat, 
i amb poques possibilitats 
de realitzar canvis durant el 
que resta d’any. Però també 
comporta avantatges, com 
és el que permet preparar el 
pròxim any amb temps.

No parlarem dels entre-
bancs i dificultats que hàgim 
pogut trobar, això ja ho 
deixem pels que necessi-
ten excuses per justificar la 
seva inoperància, i ens cen-
trarem en la part positiva. 
El nou Govern ja prepara el 
pressupost del 2024, però 
mentrestant ja ha començat 
a complir amb el que es va 
comprometre a les pas-
sades eleccions, com ara 
l’increment de les bonifi-
cacions de l’IBI per les llars 
que apostin per les energies 
verdes, o la concessió de la 
targeta d’aparcament a les 
famílies que disposin de vehi-
cle en rènting o leasing, que 
cada vegada són més. 

Però no només en matèria 
de fiscalitat estem treba-
llant, l’atenció a la ciutadania, 

en especial a donar res-
posta, escrita o verbal, a 
les qüestions que planteja 
o demanda a l’ajuntament 
ja es comença a notar, no 
volem deixar a cap perso-
na sense resposta per part 
de l’administració local; i 
finalment hem millorat en 
la recollida de brossa tot 
engegant una campanya 
de sensibilització i crida 
al civisme i pel que fa a la 
neteja viària, l’hem refor-
çat en punts crítics del 
municipi. I quant a equipa-
ments s’han canviat bona 
part dels vidres del pavelló, 
i que es trobaven trencats, 
tot buscat la millora en 
l’acústica; i s’ha redactat 
el reglament de funciona-
ment on s’ha millorat els 
horaris de les activitats per 
tal de respectar el descans 
dels veïns.

I tot això en menys de sis 
mesos en mig de la presa de 
possessió del nou Govern i 
la resolució de la greu falta 
de l’equip jurídic munici-
pal, que ja ha estat resolta 
definitivament.

Continuem treballant per 
tots vosaltres!!

Censura i malversa-
ció de fons públics 
del nou govern per no 
acabar de distribuir 
l’anterior Portada: 

És ben sabut per alguns 
vilatans i personal de 
l’Ajuntament que l’actual 
govern va aturar la distri-
bució de l’anterior butlletí. 
Només un centenar de revis-
tes es van poder distribuir 
el darrer dia de l’anterior 
mandat, i per voluntat del 
nou govern, els subscrip-
tors del butlletí no el van 
poder rebre a les seves 
cases, quedant caixes plenes 
sense repartir i aturades a 
l’Ajuntament. El podeu con-
sultar a https://caldetes.
cat/document.php?id=9411o 
demanar-lo a la biblioteca.

Falta de transparència 
amb els plens: 

No s’han anunciat alguns 
dels plens celebrats, i per 
tant els vilatans no van tenir 
opció d’assistir-hi (els del 8/8 
i 26/10), i alguns ni s’han re-
transmès per YouTube (els 
del 8/8 i 06/11).

Aquests van tractar la 
pujada de l’IBI 2024 del 
8,86%!!, el canvi en el sistema 
de gestió de l’escola Bressol 
o la suspensió temporal de 
llicències urbanístiques.

També, condemnem que 
ja no es publiqui una cròni-
ca periodística dels plens. 
Només es dona informació 
dels punts que els interessa 
i com els interessa. Tampoc 
s’ha inclòs en cap notícia ni 
una declaració o interven-
ció dels regidors a l’oposició, 
com sí que es feia en les crò-
niques de tots els plens amb 
el govern anterior.

Comunicació de 
l’Ajuntament tenden-
ciosa i enganyosa: 

Ha deixat de ser objectiva, 
carregant sovint contra el 
govern anterior d’ERC-PSC. 
Inclou sovint afirmacions 
partidistes com si es trac-
tés de comunicació de GdE i 
Junts, i sense venir signades 
per ningú.

Lamentem aquesta pràc-
tica de vella política, ja que 
més que informar, vol mani-
pular al lector i desprestigiar 
els d’abans. A més, també 
venen com a mèrits propis 
algunes accions de l’anterior 
mandat. Publiquen notícies 
enganyoses que confonen 
al lector i fins i tot a perio-
distes del 3 Viles, qui acaben 
publicant informació errò-
nia, i havent de rectificar 
després.

Segueix-nos! A Facebook i a 
Insta @erccaldesdestrac
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Les recomanacions de
Can Milans

DESTAQUEM... La ploma

 La Orden del Temple 
en sus 196 años de exis-
tencia oficial (1118-1314) 
dejó al mundo un inmen-
so legado socio-cultural 
y científico que hoy, ocho 
siglos después, merece 
ser analizado y difundido, 
porque, en su momento 
(siglos modernos) los po-
deres fácticos intentaron 

AMOR I 
ENYORANÇA
Kallifatides, Theodor

CONFERÈNCIA: 
El legado templario. A càrrec de Jesús 
Ávila Granados. Presenta, Joaquim Arnó

HOMENATGE AL MEU PARE, 
ARMANDO CORTÉS GRACIA 

Ficció
Galaxia Gutemberg, 2022

9 de març a les 18:00 hores
Lloc: Sala Cultural. 1r pis d el’Ajuntament de Cades d’Estrac

El  film no és casualitat. La banalitat del mal no m’ha 
seduït mai. Sota la sorra o no , el mort, no s’ escull 
a l’atzar, però és sort. Els bons sempre guanyen, 
no és vulgar pensar-ho i no és cendra sentir-ho, 
però no deu ser cert. Dormo, fos a dins  l’infern, és 
la meva veritat, el film Platoon. He perdut el seny, 
de tantes barbaritats, he perdut també la fe en 
els covards. Soc ell, traït, fugint, renegant, no sóc 
valent, amb el seu dolor, ni covard, sóc objector. El 
pretèrit de la metralleta disparant, va ser present 
i etern. Amb les llàgrimes més salades,  que m’han 
pansit el rostre. D’un plor que no descansa, d’un 
cor que plora sol. Avui he fet un homenatge a 
Oliver Stone, he somrigut i m’he sentit humà,  
commourem amb  Adagio for Strings és el detall 
que em salva una mica, davant de  Déu, aquesta nit.  
Samuel Barber, Georges Delerue. Torno a desper-
tar, aquest cop de veritat, estic estirat a la platja de 
Caldes d’Estrac, a finals d’estiu. Respiro alleugerit. 
M’asseco la suor freda amb l’avantbraç; Respiro 
profundament i davant meu, només l’inabastable 
horitzó, que em transporta a  la calma.

Coral Cortés Boix

Christo ha deixat els seus 
pares a Atenes i se n’ha anat a 
Estocolm. Té poc més de vint 
anys i una beca del govern suec 
li dóna l’oportunitat d’estudiar 
història de les idees a la uni-
versitat, cosa que sempre 
havia estat el seu somni. Però 
està massa sol a Estocolm, on 
sobreviu amb feines precàries 
en empreses regentades 
per altres emigrants com ell. 

No domina encara l’idioma 
i Grècia continua present 
al seu cap i al seu cor. Però 
quan coneix Rània, tot el seu 
món es posa de cap per avall. 
Amor i enyorança, la novel·la 
més recent de Theodor Kalli-
fatides, és una història càlida 
i plena d’humanitat sobre els 
molts obstacles amb què topa 
un emigrant, també i especial-
ment a l’hora d’enamorar-se.

Christo ha deixat els seus 
pares a Atenes i se n’ha anat a 
Estocolm. Té poc més de vint 
anys i una beca del govern suec 
li dóna l’oportunitat d’estudiar 
història de les idees a la uni-
versitat, cosa que sempre 

havia estat el seu somni. Però 
està massa sol a Estocolm, on 
sobreviu amb feines precàries 
en empreses regentades 
per altres emigrants com ell. 
No domina encara l’idioma 
i Grècia continua present 
al seu cap i al seu cor. Però 
quan coneix Rània, tot el seu 
món es posa de cap per avall. 
Amor i enyorança, la novel·la 
més recent de Theodor Kalli-
fatides, és una història càlida 
i plena d’humanitat sobre els 
molts obstacles amb què topa 
un emigrant, també i especial-
ment a l’hora d’enamorar-se.

destruirlo –quemando archivos, derribando edificios, 
creando leyendas absurdas, o, en los tiempos más re-
cientes, haciendo películas descalificadoras para estos 
caballeros-. Sin embargo, gran parte de ese patrimonio 
es desconocido; pero fruto de una labor de medio siglo 
de seguimiento por diferentes lugares de Europa y de 
Tierra Santa, he podido estudiar gran parte de aquel 
valioso legado, a través de las evidencias. La península 
Ibérica no fue una excepción a todo ello, y por lo tanto 
aquí tenemos un patrimonio material e inmaterial rela-
cionado con los templarios que la sociedad de nuestros 
días tiene que conocer.

La conferencia, tiene como misión este objeti-
vo. Porque Caldetes, en la comarca barcelonesa del 
Meresme, goza de un patrimonio socio-cultural de 
primer grado, como son sus salutíferas aguas minero-
medicinales, explotadas desde tiempos antiguos, y 
reaprovechadas por los templarios, cuyos caballeros 
sabían valorar muy bien las bondades del agua termal; 
gracias a ello, y también a una alimentación basada en la 
dieta mediterránea, su longevidad casi duplicó al resto 
de la sociedad de su tiempo.
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